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 پرونده برجام و مذاکرات به دلیل آنکه تحت تاثیر شرایط 
منطقه ای و همچنین عنادورزی غربی ها علیه ایران در وقایع 
1401 مسکوت مانده بود پس از چند سال بار دیگر با اظهارات 
وزیر جدید امور خارجه به صدر اخبار بازگشت. عباس عراقچی که برای 
تشریح برنامه های وزارت خارجه در دوران جدید به گفت وگوی ویژه خبری 
رفته بود، برجام به شکل فعلی آن را تحت تاثیر جنگ های اوکراین و غزه و نیز 
رد شدن برخی تاریخ های موجود در برجام، غیرقابل احیا توصیف کرد و از لزوم 
بازشدن متن و تغییر در قسمت هایی از آن گفت. عراقچی در این گفت وگو 
تاکید کرد شکل قبلی مذاکرات و توافق برجام می تواند یک راهنما برای رجوع 
باشد ولی دیگر به شکل سابق نمی تواند مورد اجرا واقع شود و مذاکرات جدیدی 
باید شکل بگیرد. وزیرخارجه کشورمان البته در گفت وگوی دیگری با پایگاه 
خبری جماران توضیح داد که از اظهارات در برنامه تلویزیونی مرگ برجام را 
منظور نداشته اما برجام به شکل فعلی قابل احیا نیست ولی حتما اشکال 
دیگری برای توافق وجود خواهد داشت. عراقچی درحالی این اظهارات را مطرح 
می کند که در دورهای پیشین مذاکرات موضع ایران همواره این بوده که میز 
مذاکره صرفا با هدف به نتیجه رسیدن در مورد چگونگی بازگشت آمریکا به 
برجام تشکیل شده و هیچ گفت وگویی قرار نیست بر سر متن برجام شکل 
بگیرد. علاوه بر سوالاتی که در مورد چهارچوب ها و شیوه جدید مذاکرات مورد 
نظر عراقچی وجود دارد، سابقه گفت و گو های طرفین در مذاکرات احیای برجام، 
جایگاه آمریکا در مدل جدید مذاکرات و نسبت مذاکرات جدید با مواضع 
سابق ایران به ویژه قانون اقدام راهبردی را محل ابهام قرار می دهد. برای پاسخ 
به این ابهامات و نیز بررسی نتایج اثرات اعلان رسمی بی نتیجه بودن برجام از 
زبان وزیر خارجه ایران به سراغ مهدی خراتیان، حسن بهشتی پور و حمیدرضا 
غلامزاده رفته ایم تا از زوایایی متفاوت اظهارات عراقچی را مورد سنجش قرار 

داده باشیم. مشروح این گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
 

   اولویت های وزیر خارجه روی ریل سیاست های قبلی بود
، کارشناس بین الملل، ابتدا به اولویت بندی سیاست خارجه ایران  بهشتی پور
توسط وزیر امور خارجه اشاره کرد و این تقسیم بندی را همراستا با سیاست کلی 
نظام حکمرانی دانست و گفت: »این صحبت ها نشان می دهد در ایران سیاست 
خارجی با تغییر دولت ها عوض نمی شود و مربوط به نظام جمهوری اسلامی ایران 
است. در سیاست خارجی در ایران، دولت ها در تصمیم سازی شرکت دارند، یعنی 
می توانند با کارهای کارشناسی که انجام می دهند در تصمیم سازی مشارکت کنند و 
تصمیم های درستی را اتخاذ کنند ولی برای تصمیم گیری و آنکه حرف آخر را می زند، 
طبق اصل 176 قانون اساسی عمل خواهد شد و نهایتا برای اجرایی شدن باید به تایید 
رهبری برسد. براین اساس صحبت های رهبری شاهد دقیقی براین مدعاست که 
این سیاست، سیاستی است که در دولت آقای رئیسی دنبال می شد و ایشان هم 
خیلی صریح بیان کرد. اولویت صحبت با همسایگان حرف جدی است. ایران 
دنبال توسعه مناسبات با همسایگان است. ایران روابط خود را با کشورهایی تقویت 
می کند که منتقد سیاست های ایالات متحده آمریکا هستند و زیر بار سلطه آمریکا 
نرفتند یا کمتر رفتند. اولویت بندی که شد جدید نبود و همان سیاست های قبلی 
است که در دولت رئیسی و از جانب نظام تعیین شده بود، بنابراین فکر می کنم این 

واقعی بود و در دولت پزشکیان هم حتما دنبال خواهد شد.«

   عراقچی در سیاست اعلامی گفت منتظر مذاکره با غربی ها 
نیست

، معتقد است اظهارنظرهای وزیر خارجه به این معنی بود که ایران معطل  بهشتی پور
مذاکره نیست و توضیح داد: »عراقچی تلاش کرد نشان دهد ایران معطل مذاکره 
کردن با اروپا و آمریکا نخواهد شد، سعی کرد موضع بالا اتخاذ کند و بگوید ایران 
احتیاجی به چنین مذاکراتی را در خود نمی بیند ولی اگر قرار بود مذاکراتی انجام 
بشود در چهارچوب جدیدی، خواهد بود. اسم آن می  تواند هرچیزی باشد. من فکر 
می کنم عراقچی خواست در سیاست اعلامی به طرف مقابل نشان دهد منتظر 
ننشسته که آیا مذاکرات با غرب و اروپا به نتیجه می رسد یا نمی رسد. ایران کار خود 
را در سیاست خارجی، با اولویت هایی که اعلام کرده ادامه خواهد داد. حالا اگر 
تغییر در رویکرد طرف مقابل انجام شد و اگر قرار است مذاکراتی انجام شود، باید با 

چهارچوب جدیدی صورت گیرد.«

   تحریم ها بدون مذاکره تمام نمی شود
بهشتی پور معتقد است راهی جز مذاکره برای رفع تحریم ها وجود ندارد و ما چاره ای 
جز مذاکره با آمریکا نداریم و توضیح داد: »اولا باید توجه داشته باشیم به هرشیوه ای 
که تحریم ها پایان پیدا کند، باید از طریق مذاکره باشد. راهی جز مذاکره وجود ندارد. 
تخیل است که کسی تصور کند روزی تحریم ها در ایران خود به خود برداشته می شود، 
بدون اینکه مذاکره ای انجام شود. اما این مذاکرات چه چهارچوبی دارد، چه طور 
برگزار می شود، در چه شرایطی برگزار می شود و چه رویکردی دارد، بسیار مهم است. 
خام اندیشی است کسی تصور کند تحریم ها بدون مذاکره تمام می شود. این طور 
نیست. سیاستی که ایران اتخاذ کرده این است که همچنان تلاش کند توان اقتصادی 
درون کشور را بالا ببرد که اثربخشی تحریم کاهش پیدا کند. از آن طرف سعی کرده 
توان هسته ای را بالا ببرد برای اینکه با دست پر سرمیز مذاکرات حاضر شود. توان 
دیپلماسی را با آمدن تیم جدید افزایش دهد که عراقچی می تواند در این زمینه موثر 

باشد و یک وحدت بین میدان و دیپلماسی برقرار کند.«

   هرمذاکره ای صورت گیرد برجام مبنای آن است
بهشتی پور اشاره ای هم به تاکید وزیر خارجه بر فعال کردن بازوی رسانه کنار دیپلماسی 
کرد و در ادامه اشاره کرد اینکه گفته می شود برجام مرده حرف درستی نیست و گفت: 
»چیزی که عراقچی مطرح کرد، توجه دقیق به بازوی سوم و بحث رسانه است. گفت 
نه فقط میدان و دیپلماسی بلکه رسانه هم باید در این مسیر فعال باشد. اگر وزیر 
خارجه ما به دیپلماسی عمومی توجه ویژه کند و زیرمجموعه دیپلماسی عمومی که 
یکی از مهم ترین های آن دیپلماسی رسانه ای است، داشته باشد، می تواند کمک 
شایان توجهی به دیپلماسی عمومی ما بکند. هرنوع مذاکره ای بین ایران و اروپا و آمریکا 
انجام شود، حتما از برجام شروع می شود، یعنی معمولا مذاکرات از موضوعات مورد 
توافق شروع می شود و در مواردی که اختلاف وجود دارد آنها را حل وفصل می کنند. 
آنهایی که می گویند برجام مرده و بوی گند آن بلند شده، نمی خواهند واقعیت ها را 
بپذیرند. واقعیت این است هرنوع مذاکره ای در آینده انجام شود، مبنای آن برجام 
است. منتها برجامی که طرف آمریکایی و اروپایی یک جانبه های آن را مدنظر خواهد 
داشت، طرف ایرانی هم جنبه های دیگر آن را مورد توجه قرار خواهد داد. حالا ممکن 
است در این چهارچوب نام دیگری هم روی آن بگذارند و آنقدر تغییرات انجام شود 
که دیگر نام آن برنامه جامع اقدام مشترک نباشد. مهم نیست، در مذاکرات رسم مهم 
است. اینکه آیا این نتیجه در راستای امنیت ملی ما هست، در راستای پایان دادن 
به تحریم ها هست یا نیست؟ حالا اسمش را هرچه می خواهید، بگذارید. در دولت 
آقای رئیسی نام آن را گذاشتند مذاکرات برای پایان تحریم ها. چهارچوب آن همان 
برجام بود. برهمین اساس عراقچی هوشمندانه موضعی گرفت که به دوطرف بگوید 

ایران منتظر نمانده آیا طرف مقابل مذاکرات را لغو می کند یا نمی کند اما اگر مذاکراتی 
هم بشود درباره موارد اختلاف که ما یک چیز را می خواهیم، طرف مقابل چیز دیگری، 

صحبت می کنند. حالا نام آن هرچه گذاشته شد.«

   ایران به دنبال مدیریت تنش است نه عادی سازی
بهشتی پور به این موضوع هم اشاره کرد که وزیر خارجه نه عادی سازی که به دنبال 
مدیریت تنش هاست و توضیح داد: »ایشان گفت ما فعلا مذاکراتی نخواهیم داشت و 
به جای عادی سازی مناسبات باید به دنبال مدیریت تنش با آمریکا باشیم. این یعنی 
اینکه ما الان دنبال مذاکره با آمریکا و اروپا نیستیم، ما دنبال مدیریت تنش با آمریکا 
هستیم. گفته می شود اگر گفت وگویی هم قرار است به صورت محرمانه انجام شود، به 
خاطر این است که تنش را مدیریت کنند، نه اینکه عادی سازی کنند؛ چراکه می گوید 
فعلا آمادگی برای طرف مقابل وجود ندارد که بخواهد مناسبات را عادی سازی کند، آن 
هم در وضعیتی که همه معطلند ببینند اقدام ایران در مقابل عملیات تروریستی که 
اسرائیلی ها انجام دادند، چه خواهد بود؟« او درباره اینکه واکنش احتمالی غربی ها به 
این صحبت ها چه خواهد بود، گفت: »عراقچی، صریح و روشن در سیاست اعلامی 
گفت ما نیازی به گفت وگو و مذاکره نمی بینیم اما برای مدیریت تنش آمادگی داریم. 
در روابط این از منظر دیپلماتیک معنا دارد. فهم خودم این است که می خواست به 
طرف مقابل بگوید ما ننشستیم دست به دعا برداریم که شما کی مذاکرات را از سر 
بگیرید و آیا دنبال رفع تحریم هستید یا چه اقدامی انجام خواهید داد؟ ما به دنبال کار 

خودمان هستیم تا روابط خودمان را با آن اولویت بندی که اعلام شده انجام دهیم.«

   وقتی به مذاکره اظهار نیاز می کنیم، طرف مقابل امتیاز 
می گیرد

حمیدرضا غلام زاده اما معتقد است در شرایط فعلی صحبت کردن از مذاکره با 
آمریکا موضوعیتی ندارد و تنها پالس ضعف منتقل می کند. او درباره اینکه مسیر 
دولت چهاردهم در برجام در مقایسه با دولت قبل تغییر خواهد کرد، گفت: »آن دوره 
می شد برجام را احیا کرد. سه چهار سال از برجام مانده بود، وسط های برجام بودیم، 
هنوز می شد بحث احیای برجام و بازگشت به آن را فراهم کرد. الان این فرصت نیست. 
الان سال آخر برجام است و برمبنای تاریخ بندی برجام تمام می شود، لذا طبیعی 
است که نشود به آن سمت رفت. منتها نکته اول این است که چرا باید به سمت 
برجام رفت. پیش فرضی که عراقچی و دولت گذشته مطرح کرده، قابل بحث است 
و باید یک مرحله قبل تر بحث کرد. چرا باید مبتنی بر برجام سیاست خارجی را تعریف 
کنیم. این مشکل داستان است که یک خطای دیپلماسی در دولت پزشکیان است، 
ضمن اینکه اگر قرار است مذاکره کنیم چرا باید با این شکل و صراحت گفته شود که 
عملا ابراز نیاز برای مذاکره شود. خود عراقچی هم خوب می داند که این دست او را در 
مذاکرات خواهد بست، یعنی طرف مقابل احساس نیاز می کند و سرمیز مذاکره آمدن 
را هم منوط به امتیاز می کند. مثال آن در صحبت های خود عراقچی دیده می شود. 
منظور ایشان این نیست. اینکه ایشان گفت دولت بایدن اوایل ابراز تمایل کرد، بله 
در مناظرات انتخاباتی 2020، بایدن خیلی دم از بازگشت به برجام می زد، چون ترامپ 
خارج شده بود و به عنوان یک دعوای سیاسی او را محکوم می کرد که چرا از برجام 
خارج شدی و باید برگردی ولی بعد از اینکه بایدن روی کار آمد به هیچ وجه کاری برای 
برجام انجام نداد. تا فروردین1400 که قرارداد 25ساله را با چین امضا می کنیم، کمتر از 
یک هفته، 5یا 6 روز بعد از آن، آمریکا اولین سیگنال مذاکره را می دهد. یعنی از ژانویه 
تا آخر مارس و تا آخر آوریل، هیچ مطلبی از مذاکره و برجام مطرح نمی کند. تازه آن 
موقعی که مسیر خنثی سازی تحریم را از مسیری دیگر دنبال کردیم، آمریکایی ها دم 
از مذاکره زدند. یعنی اصلا دنبال مذاکره نبودند. این هدف مقابلی است که ما داریم. 
حالا وقتی عراقچی حرف از مذاکره می زند، حتما طرف مقابل بابت این امتیاز می گیرد؛ 
چراکه از جانب عراقچی و دولت پزشکیان اظهار نیاز شده که ما به مذاکره نیاز داریم. 
کلام عراقچی در تضاد با اقتدار و عزتی است که در سیاست خارجی مبنای اساسی 
سیاست خارجی ما تعریف شده است. قرار بود خنثی سازی تحریم ها در سیاست 
خارجی اولویت داشته باشد، چون می شود با قدرت به سمت رفع تحریم حرکت کرد.«

   تصورات کهنه در شرایط جدید منطقه و جهان کار نمی کند
غلامزاده در ادامه اشاره کرد الان اساسا مذاکره موضوعیتی برای غربی ها ندارد و 
گفت: »محل قرارگیری عراقچی غلط است، باید یک پله عقب برگردیم. ایشان 
می گوید صحنه سیاسی عوض شده ولی پیش فرض این است که باید برجام باشد 
و با آمریکا مذاکره کنیم. مشکل پیش فرضی است که دوستان دارند. اساسا صحنه 
تغییر کرده. نه مذاکرات برای غربی ها اهمیت دارد، نه ایران جزء اولویت هایش 
است، نه آمریکا مقابله با ایران را در اولویت های دسته اول خود دارد و در رده دهم و 
یازدهم قرار می گیرد. در کشورهایی که تهدید محسوب می شوند ایران در رده چهارم 
قرار دارد. مساله، مساله برجام نیست. منتها دوستان که هم در دوره قبل مسئول آن 
بودند، هم الان، فکر می کنند چون برجام برای آنها مهم است الان اولویت برای دنیا 
برجام است. اساسا این طور نیست چون صحنه سیاست خارجی جهانی تغییر کرده 
است. خطای دوستان آنجاست که متوجه نیستند متولی بخشی از این تغییرات 
جهانی ایران بوده و ایران به عنوان یکی از قدرت ها و بازیگران صحنه سیاسی جهان 
دیده می شود و به خاطر همین هم با این هویت باید جلو رفت. چون نیاز دارند، جلو 
می روند. مشکل اینجاست این دولت اعتمادبه نفسی که باید در صحنه سیاست 
داشته باشد را ندارد و به تاثیری که ایران در صحنه جهانی داشته باور ندارد. 10 ماهی 
است که طوفان الاقصی اتفاق افتاده و تمام جهان را تکان داده. کسی که از آن حمایت 
کرده، ایران بوده است. هیچ تردیدی در این نیست. قدرتمندی ایران کافی است. 
مراکز اندیشه ای و رسانه ای معتبر را ببینید، از قدرت ایران در منطقه دم می زنند. 
طبیعتا نگاه آنها مثبت نیست اما منکر قدرت ایران نیستند و تاثیر و نفوذ ایران را 
تایید می کنند. دوستان، قائل به این نیستند و برعکس قائل به قدرت آمریکایی 
هستند که خود آمریکایی ها قائل به آن نیستند. به همین خاطر عرض می کنم که 
تصورات و نگاهی که در این دولت و بدنه وزارت خارجه وجود دارد، نگاه کهنه سه 
دهه قبل است که آمریکا ابرقدرت بوده و محور آمریکا بوده و همچنان فکر می کنند 
همین محور است درحالی که اساسا داستان به طور کل در دنیا عوض شده است. 
ما هم نمی گوییم خود آمریکایی ها می گویند، خود اروپایی ها می گویند. فقط دوستان 
روی همان کلیشه های ذهنی سه دهه قبل شان باقی مانده اند، مشکل اینجاست. 
پس سوال درست این است که اساسا باید مذاکره کنیم، اگر بخواهیم مذاکره کنیم 
. حتما  باید با آمریکا مذاکره کنیم؟ آیا برجام یا هرتوافقی بدون آمریکا میسر است؟ خیر
اروپایی ها، نسبت به آمریکا حرف گوش کن هستند. اما قرار نیست ما این را به عنوان 
ضرورت و نیاز ببینیم. باید این را به عنوان نقطه ضعف طرف اروپایی تحلیل کنیم. 
نه اینکه خودمان به آن استناد کنیم و بازیگران اروپایی را کنار بزنیم، بازیگران شرقی را 
کنار بزنیم و بگوییم ما می مانیم و کدخدا. این به معنای قدرتمند کردن ایران نیست. 

اتفاقا وابسته کردن ایران است به تایید و اجازه آمریکای کدخدا.«

چیزی که آمریکایی ها می فهمند این است که ایران به مذاکره 
نیاز دارد

غلام زاده درباره اینکه واکنش غربی ها به صحبت های وزیرخارجه چه خواهد بود، 
گفت: »اولین چیزی که آمریکایی ها از این پالس می فهمند این است که ایران به 

مذاکره نیاز دارد چون ما فشار آوردیم پس باید باز به او فشار بیاوریم، یعنی اگر پای میز 
مذاکره می رویم برای فشارهای بعدی پای میز مذاکره می رویم، لذا اساسا هیچ خیری 
در این ماجرا نیست و حتما به سمت فشار بیشتر خواهند رفت. ممکن است پای 
میز مذاکره بیایند اما برای آمدن هم امتیاز طلب می کنند. اولا انتخابات باید بگذرد 
و تقریبا یک سال دیگر درباره مذاکره صحبت خواهیم کرد. دوما اینکه برای آمدن 
به مذاکره شرط و شروط خواهند گذاشت و امتیازاتی خواهند گرفت. همین الان 
هم می شنویم که فشارهایی از سمت اروپایی ها به دولت جدید وارد می شود چون 
دولت جدیدی آمده که از جنس اصلاحات است و بی تاثیر هم نبوده، در مواردی هم 
دولت بدش نمی آمد کوتاه بیاید اما شورای عالی امنیت ملی خیلی همراهی نکرده 
که کار درستی هم بوده است. علاوه براین وارد مذاکره می شود که فشار بیشتری وارد 
کند و امتیاز بیشتری از ایران بگیرد. غیر از این تفکر آمریکایی و سیاست آمریکایی 
نخواهد بود. بهترین کاری که ایران می تواند انجام دهد این است که مذاکرات را تعطیل 
کند. آن وقت اروپایی ها و آمریکایی ها دنبال ایران خواهند دوید که آن را به سرانجام 
برسانند. کاربردی آن این است که ایران ابراز تمایلی به برجام نکند نهایتا می خواهند 
مثل برجام تحریم بگذارند. اینکه ایران ابراز تمایلی به برجام نکند و برعکس کاری 
که دولت می کند ابراز تمایل است. پیام آن چیزی جز ابراز نیاز نیست و برای همین 

هم امتیاز گیری بیشتری خواهد داشت.«

   تاریخ مصرف برخی از بندهای برجام گذشته است
مهدی خراتیان، کارشناس بین الملل معتقد است نگاه وزیرخارجه درباره برجام 
منطقی و درست بوده، وی گفت: »به نظر من حرف خوبی است. از این جهت که 
اولا ما نباید خودمان را هول نشان بدهیم. زمانی که بایدن وارد کاخ سفید شد برخی  در 
ایران خیلی هول شدند که باید سریع تر کاری انجام دهیم. یکی از سفرای ما مقاله ای 
نوشت آقای بایدن ما انتظار بیشتری از شما داشتیم و حرف های ناپخته دیپلماتیکی 
از این جنس زده شد. اینکه بخواهیم مدام نشان دهیم که می خواهیم باعجله به 
توافق برسیم این سیگنال ضعف است. دومین نکته هم این است که این اظهارات 
بر مبنای واقعیتی گفته شده است. برجام در فضایی شکل گرفت که ذخایر اورانیوم  
و تکنولوژی غنی سازی ما در سطوح دیگری بود و الان در سطوح دیگری است که 
عقب راندن آن خسارت است. مسائل منطقه ای ماهیت دیگری داشت.« خراتیان 
درباره اینکه چقدر پالس مذاکره برای آمریکا موضوعیت دارد، گفت: »مسائل داخلی 
آمریکا الان خیلی به هم ریخته است. در این شرایط تصمیم گیری را باید گذاشت برای 
بعد از انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا. روی کار آمدن ترامپ یا هریس هرکدام 
سناریو های متفاوتی را مقابل ما قرار می دهد. آیا در سیاست خارجی آمریکایی ها 
می خواهند راه بایدن را در منطقه ادامه دهند و پروژه هایی مثل عادی سازی را پیگیری 
کنند یا اینکه نگاه متفاوتی دارند. تحلیل مساله پیچیده است. ما باید صبرکنیم، رصد 
دقیقی داشته باشیم و هول نباشیم. وضعیت ما در مساله هسته ای فرق کرده است. 
برخی از بندهایی که در برجام است یک جورهایی تاریخ مصرفش گذشته است. 
لذا من فکر می کنم ما باید ابتدا تکلیف یک سری مسائل را مشخص کنیم و بعد هم 
اگر قرار است مذاکره ای صورت بگیرد پس از انتخابات آمریکا برنامه ریزی شده و با 

ملاحظه تمام جوانب پیگیری شود.«

   ابتدا باید جلوی اسنپ بک را بگیریم
خراتیان درباره اینکه چهارچوب مذاکره با غرب باید چگونه باشد، گفت: »در 
کشورهای اروپایی درهایی باز شده است. مثلا در انگلیس حزب کارگر و دموکرات 
روی کار آمده اند و علی رغم حمایت این احزاب از اسرائیل برخی جناح ها در آن 
حضور دارند که امکان گفت وگو با آنها وجود دارد. در فرانسه هم چپ هایی رای 
آورده اند که امکان گفت وگو با آنها وجود دارد. ما در درجه اول باید جلوی اسنپ بک 
را بگیریم و گفتمان استفاده از این مکانیسم را که درحال رشد در کشورهای اروپایی 
است کنترل کنیم و بعد برویم به سمت اینکه آیا امکان معامله های محدود با 
غرب وجود دارد یا نه. این امر نیز باید با محاسبه های دقیق در ارکان نظام و بدون 
هیچ گونه عجله و ذوق زدگی صورت بگیرد. باید شرایط تحلیل شود که آیا امکان 
معامله های کوچک و کم کردن هزینه ها وجود دارد یا نه . معاملات بزرگ مثل برجام 
نیز می تواند محل بحث باشد که به نوعی به لابی هریس و ترامپ با لابی هایی 
آمریکایی بستگی دارد. فعلا چیزی که می دانیم این است که لابی اسرائیل نیمچه 
اعلان جنگی را به حزب دموکرات داشته است. این امر تبعاتش ممکن است بعد 
از پیروزی احتمالی هریس ظاهر شود. اینکه تبعات این نزاع داخلی چیست و به 
نفع یا ضرر ما تمام می شود را نمی شود قطعی گفت اما شکاف بین لابی اسرائیل 
و رئیس جمهور دموکرات آمریکا بر فضای مذاکرات با ایران هم اثر می گذارد. در 
حزب دموکرات جناح ترقی خواه به شدت نسبت به اسرائیل مساله دار شده است 
و اینها به دشمنی موجودیتی باهم رسیده اند. اینکه جاش شاپیرو چهره حامی 
اسرائیل به عنوان گزینه اصلی جانشینی بایدن مطرح بود اما درنهایت به عنوان 
معاون اول بایدن هم انتخاب نشد نشان می دهد که ترقی  خواه ها مخالف هستند 
و به هریس نیز فشار آوردند. به طور کلی دعواهای داخلی حزب دموکرات و  نقش 
لابی اسرائیل فراموش نمی شود و بعد از انتخابات این شکاف ممکن است تعمیق 
شود. این جنگ حیثیتی ممکن است درهایی را نیز برای مذاکره باز کند. ما باید 
ببینیم این شکاف ها چقدر گسل ایجاد کرده و آیا قادر خواهند بود پس لرزه هایی 

به وجود بیاورند یا نه.«

به مذاکره نگاه صفر و صدی نداشته باشید
خراتیان معتقد است اگر ایران بخواهد مذاکره کند نباید درباره چرخه آن صحبت 
کنیم، وی توضیح داد: »در چنین شرایطی عراقچی حرف معقولی می زند. من هم 
حرفم این است اگر می خواهیم با غرب سر مساله هسته ای مذاکره کنیم دیگر نباید 
راجع به چرخه آن صحبت کنیم. اگر آمریکا مدعی است ما در حال تولید بمب 
هستیم ما نیز باید از او در قبال عدم حرکت به این سمت امتیاز بگیریم نه اینکه 
به بهانه تولید بمب کنار گذاشتن فعالیت های هسته ای صلح آمیز را از ما مطالبه 
کند. چرخه را که ما باید داشته باشیم اصلا بحثی روی آن نباید باشد. برجام صرفا 
درمورد چرخه فعالیت های هسته ای ایران و  محدودیت های آن بود اما الان سطح 
بحث متفاوت است. ما باید بحث تغییر دکترین هسته ای را به عنوان چماق بالا 
بیاوریم و بگوییم یا شما می خواهید با همان فرمول قبلی به تحریم و  حمایت از 
اسرائیل در عملیات های تروریستی علیه ما ادامه دهید و ائتلاف سازی منطقه ای 
علیه ایران انجام دهید که در این صورت ما هم دکترین خودمان را می توانیم تغییر 
دهیم. اگر قرار باشد ائتلاف منطقه ای ضد ایرانی زیر چتر دفاع اتمی آمریکا شکل 
بگیرد ما هم چاره ای نداریم. آن زمان رقابت اتمی در منطقه شکل می گیرد که آمریکا 
قدرت کنترل آن را نخواهد داشت. در نتیجه دغدغه آمریکا برای خاورمیانه آرام 
به نفع اسرائیل هم تامین نخواهد شد. دولت هم نباید سیگنال ضعف بفرستد. 
نگاه صفر و  صدی داشتن به مقوله مذاکره باعث می شود کسانی با آمدن مسعود 
پزشکیان بدون توجه به شرایط انتخابات آمریکا مطالبه فرستادن تیم مذاکره کننده 
از جانب ایران را داشته باشند، درحالی که هریس می خواهد پرونده های اختلافی 
مثل غزه و نیز پرونده هسته ای ایران را تا حد ممکن مسکوت نگه  دارد. ما باید 
شرایط را رصد کنیم و بعد از انتخابات آمریکا با روش های متفاوت درمورد ترامپ 

و هریس کار را پیش ببریم.«

رمزگشایی کارشناسان از نخستین تحلیل عباس عراقچی در جایگاه وزیرخارجه

کره؟ کدام برجام؟ کدام مذا
 حسن بهشتی پور: عراقچی نشان داد ایران معطل مذاکره با غرب نیست

درباره اظهارات شاذ مهدی غضنفری
که از او سابقه مثبتی در ذهن داشتیم

توییترزدگی
افیون سیاستمداران؟

در چنــد روز اخیــر یــک اظهارنظــر توییتــری از رئیــس هیــات 
عامــل صنــدوق توســعه ملــی در فضــای مجــازی محــل انتقــاد 
بــران قــرار گرفتــه اســت. مهــدی غضنفــری، طــی یــک رشــته  کار
توییــت مطالباتــی را از رئیس جمهــور مطــرح می کنــد کــه در 
صــدر آن از ســر گیری روابــط کنســولی در ســفارتخانه ســابق 
آمریــکا در ایــران کــه در حــال حاضــر لانــه جاسوســی نامیــده 
ــخیر  ــه تس ــن مطالب ــه ای ــری در توجی ــرار دارد. غضنف ــود ق می ش
لانــه جاسوســی کــه امــام خمینــی )ره( آن را انقــلاب دوم نامیــده 
بــود را یــک کار بیهــوده تلقــی کــرده و آن را حاصــل توطئــه حــزب 
تــوده می دانــد. غضنفــری در ادامــه توضیحــات عجیــب خــود 
جاسوســی و جمــع کــردن اطلاعــات توســط ســفارتخانه ها را 
امــری عــادل تلقــی کــرده و اقــدام بــه تســخیر ســفارت آمریــکا را 
ناشــی از خامــی حکمرانــی می دانــد. ایــن اظهــارات علاوه بــر 
یخــی بــه آن وارد اســت  خدشــه هایی کــه بــا اســتدلال های تار
بــا توجــه بــه جایگاهــی کــه غضنفــری دارد می توانــد بــرای ایــران 

در بعــد اقتصــادی و سیاســی نیــز هزینه تراشــی کنــد. 

ــد  ــادی داری ــگ اقتص ــه در جن ــه ای ک    از تجرب
ــد درس بگیری

یــم علیــه ایــران هیــچ محدودیتــی قائــل  کاخ ســفید بــرای اعمــال تحر
یاســت آن را  نبــوده و حتــی صنــدوق توســعه ملــی کــه غضنفــری ر
یــکا بــرای تنگ تــر  برعهــده دارد نیــز قربانــی همیــن تحریم هاســت. آمر
کنــون تــلاش داشــته  یــم و نیــز غــارت منابــع ایــران تا کــردن حلقــه تحر
کثــر اســتفاده را ببــرد تــا جایــی کــه بــه بهانــه 11  از هــر بهانــه ای حدا
یــکا بــه نفــع قربانیــان ایــن ماجــرا مصادره  ســپتامبر امــوال ایــران در آمر
می شــود بــدون اینکــه هیچ گونــه ســندی درمــورد نقــش ایــران ارائــه 

شــده باشــد.
ایــن بهانه جویــی درمــورد ماجــرای تســخیر لانــه جاسوســی نیــز تکــرار 
یــکا از ایــن مقــدار نیــز فراتــر رفتــه و حتــی تــلاش  شــده اســت. آمر
دارد نقطــه آغــاز نــزاع بــا انقــلاب ایــران را ماجــرا ســفارت معرفــی 
کنــد. در  کــرده و وجــه متخاصــم و ضدایرانــی خــود را تلطیــف 
راســتای ایــن سیاســت گاهــی برخــی رســانه های داخلــی دانســته 
یــکا را تکمیــل کرده انــد بــدون اینکــه  یــا نادانســته پــروژه سیاســی آمر
یــکا پیــش از تســخیر ســفارت چندیــن بــار تــلاش  در نظــر بگیرنــد آمر
ــلاب را در  ــرداد را تکــرار کــرده و انق ــا 28 م ــا ماجــرای کودت ــت ت داش
همــان نخســتین روزهــای تولــدش بــه شکســت بکشــاند. بــا وجــود 
چنیــن اقداماتــی علیــه منافــع ملــی همچنــان برخــی روایــت مجعــول 
واشــنگتن را تکــرار می کننــد امــا اینکــه رئیــس صنــدوق توســعه ملــی 
یــکا علیــه ایــران دنبــال  بــدون توجــه بــه ســناریوی تحریمــی کــه آمر
می کنــد همیــن روایــت برســاخته را تکــرار کنــد فهــم او از حکمرانــی و 
اهمیــت جایگاهــی کــه در آن قــرار دارد را محــل تردیــد قــرار می دهــد. 
غضنفری که در توییت خودش تسخیر سفارت را سنگی توصیف 
می کند که در چاه انداخته اند و کســی نتوانســته آن را بیرون بیاورد 
یکردهــای تحریمــی  را  بایــد خــود حواســش باشــد بــا اظهاراتــی کــه رو
تقویــت می کنــد خــود بــه مصداقــی بــرای ضرب المثلــی کــه نقــل کرده 

تبدیــل نشــده و ســنگ بیهــوده در چــاه نینــدازد. 

   وجهه تخصصی تان را خراب نکنید
مــرور مواضــع رســانه ای غضنفــری نشــان می دهــد او در چنــد وقــت 
ــه  ــی ب ــر ارتباط ــه کمت ــته ک ــی داش ــر مواضع ــتری ب ــد بیش کی ــر تا اخی
حــوزه مدیریتــی اش دارنــد. ایــن مواضــع کامــلا برخــلاف چهره موفقی 
اســت کــه او از خــود در حــوزه مدیریــت اقتصــادی ســاخته اســت. 
مواضــع اقتصــادی کــه رئیــس صنــدوق توســعه ملــی داشــته و نیــز 
نتایــج حضــور او در ایــن جایــگاه تصویــر بــدی از دوران مدیریــت و 
توانمندی هــای اقتصــادی غضنفــری نمی ســازد. تمرکــز ایــن مدیــر 
اقتصــادی بــر حــوزه تخصصــی خــودش باعــث می شــود تــا جایــگاه 
ویــژه ای در عرصــه مدیریتــی کشــور ایفــا کنــد. اظهــارات رســانه ای 
غیرمرتبــط امــا پاشــنه آشــیلی محســوب می شــود کــه می توانــد وجــه 
یتــی و اقتصــادی او ذبــح و تصویــر سیاســی و رســانه ای کــه  مدیر
او از خــودش ســاخته را در اذهــان عمومــی پررنــگ کنــد. مقامــات 
اجرایــی به واســطه جایگاهــی کــه دارنــد مواضع شــان در فضــای 

رســانه ای بازتــاب پیــدا می کنــد.
گرچــه ممکــن اســت جــذاب بــوده و آنهــا را بــه بروز رســانه ای  ایــن امــر ا
بیشــتر ترغیــب کنــد امــا نبایــد مســئولان اجرایــی را شــبکه اجتماعــی 
زده کــرده و آنهــا را از جایگاهــی کــه دارنــد و اثراتــی کــه اظهارات شــان 
در پــی دارد غافــل کنــد. غضنفــری نیــز کــه در رشــته توییــت اخیــر 
خــود مدعــی شــده اظهاراتــش صرفــا از جایــگاه یــک شــهروند ایرانــی 
طرح شــده از این قاعده مســتثنی نیســت و باید توجه داشــته باشــد 
کــه مواضعــش به عنــوان مواضــع رئیــس صنــدوق توســعه ملی بازتاب 

پیــدا می کنــد نــه یــک شــهروند عــادی یــا فعــال توییتــری. 

   جاسوســی را ندیــد بگیریــم، طراحــی کودتــا 
را چــه؟

مهدی غضنفری درحالی اقدامات سفارت آمریکا را به جاسوسی 
کــه ایــن  تقلیــل داده و در مجــازات آن نیــز تخفیــف قائــل شــد 
ی  ســفارتخانه صرفــا بــه آنچــه رئیــس صندوق توســعه ملــی »جمع آور
کتفــا نکــرده و بــا طراحــی کودتا هــای نــوژه و 21  اطلاعــات« خوانــده ا
ی انقــلاب ایــران و تکــرار غائلــه 28 مــرداد  ــداز بهمــن ســعی در بران
داشته است. غضنفری همچنین تسخیر سفارت را به حزب توده 
ارتبــاط داده حــال آنکــه در ماجــرای 13 آبــان دانشــجویان تصمیــم 
گرفتنــد تــا بــدون هماهنگــی بــا مقامــات بالادســتی اقــدام بــه تســخیر 
ســفارت کنند تا در صورت شکســت عملیات مســئولیت آن صرفا 
برعهــده دانشــجویان باشــد امــا ایــن بــه معنــی عــدم ارتبــاط آنهــا بــا 
مقامــات تلقــی نمی شــد. دانشــجویان پیــرو خــط امــام مواضــع خــود 
را بــه موســوی خوئینی ها به عنــوان رابــط امــام اطــلاع داده و او نیــز 
قــول داده بــود کــه پــس از اقــدام بــه تســخیر ســفارت حمایــت ســایر 
مقامــات را جلــب کنــد. پــس از تســخیر لانــه جاسوســی نیــز مراتــب از 
طریــق او طــی بــه امــام اطــلاع داده شــد. امــام نیــز بــا تعبیر انقلاب دوم 
از آن حمایــت کردنــد. تعبیــر انقــلاب دوم اثبــات می کنــد برخــلاف 
نظــر غضنفــری از دیــدگاه امــام خمینــی تعبیــر »ســنگ در چاه« برای 

تســخیر لانــه جاسوســی صــدق نمی کنــد. 
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